# أسس القياس المحاسبي لعقود السلم من منظور اسلامي (دراسة ميدانية على المصارف السعودية)

إعداد الطالبة إيمان بنت يسلم بن فرج بن حويل

### بإشراف الأستاذ الدكتور صالح بن عبد الرحمن السعد

### المستخلص

يقوم الاستثمار في إطار الشريعة الإسلامية على عدد من الصيغ والمعاملات الشرعية المستمدة من كتاب الله، وسنة رسوله صلى الله عليه وسلم، وإجماع الصحابة ومن بعدهم، ومن هذه الصيغ صيغة عقد السلم، وهي تعجيل الثمن وتأجيل المبيع بما يوفر التمويل اللازم للمنتجين ورجال الأعمال على أساس شرعي بدلاً من الاقتراض بفائدة ربوية، ومن هنا تأتي أهمية البحث؛ حيث تعتبر صيغة عقد السلم من الصيغ الحيوية ذات المرونة في التطبيق، فالمصرف يستفيد الحصول على السلعة بسعر أقل من سعر السوق، كما أنه يضمن تقلبات الأسعار، والعميل يستفيد الحصول على التمويل المباح الخالي من الفوائد.

وقد اتضح للباحثة من خلال الدراسة الاستطلاعية على المصارف السعودية، أن بيع السلم ليس من بين المنتجات التي تقدمها هذه المصارف، الأمر الذي استدعى دراسة هذا النوع من البيوع دراسة فقهية في محاولة لاستنباط أسس قياسه محاسبياً بالاستناد إلى الدليل الشرعي بهدف مساعدة هذه المصارف وغيرها فيما لو أرادت تطبيق هذا النوع من البيوع ضمن منتجاتها مستقبلاً.

وقد توصلت الباحثة إلى أن المحاسبين والشرعيين ممن يعملون في المصرفية الإسلامية يتفقون ويؤيدون تطبيق معظم أسس الإثبات والقياس المحاسبي لعمليات بيع السلم كما هي في الفقه الإسلامي ومصادر الشريعة الإسلامية الغراء.

## The Accounting Measurement Bases of Assalam Contracts from an Islamic Perspective: an Empirical Study on Saudi Banks

### EMANYASLAM FARAG BIN HUWAIL

### prof.dr. Saleh A.Alsaad

### **ABSTRACT**

Investment within the framework of Islamic Shariah relies on a number of forms and religious transactions derived from the Holy Quran and Prophetic Sunna, alongside with consensus of Companions of the Prophet (Peace be upon him) and followers. Among these forms is assalam -selling contracts. It can be defined as the type of contracts in which payment is promptly made in advance while the product is to be postponed – to the benefit of providing finance necessary for manufactures and businessmen on Shariah basis, rather than borrowing with interest(s). From this point, importance of this study emerges as that assalam-selling contracts is considered among the vital forms featured by flexibility in application. In this forms, the bank derives benefit from the commodity with lesser price compared to the market price, in addition to be secured from price fluctuations. Also, the Client benefits from having free-interest finance.

The study found, through questionnaire carried out on Saudi banks, that assalam -selling sale operations are not among the products provided by those banks. Therefore, this kind of study is required to investigate such type of sale in view of jurisprudence; and in order to infer the principles of accounting measurement. That would help banks if such type of sale is considered to be included in its future products.

The study concluded that accountants and Shariah officers who are employed by the banks agree and support the application of most established principles and accounting measurements for assalam -selling operations as indicated in Islamic Jurisprudence and sources of Islamic Shariah .